初三专题复习：单词填空

	第一部分　教材分析

	项　目
	内　容

	教学内容
	1． 学情分析：学生已经学完了初中三年的课本知识。开始对即将进行的升中考试中的题型进行专项训练。在之前的学习中，我们针对的是佛山市升中考试题首字母填空。接省题考试之后，就改成了单词填空。这对学生来说是一个很大的挑战。本来我们的学生对首字母填空这一题已经很害怕了。现在去掉首字母，直接填单词，这更加考验他们的能力了。我们大部分学生对这一题都是很害怕去做的，他们总觉得太难了，不会做。为了解决这个问题，我们上了一节这样的单词填空技巧的课。

2． 前期需要的准备:

用一节课的时间将相关考点语法粗略地和学生重新过一遍。

1. 名词：掌握常用名词数的变化；冠词掌握冠词a(an)，the 和 

零冠词的基本用法。 

2. 数词：理解基数词和序数词的基本用法；掌握日期、钟点、年
龄、价格、距离、高度和重量的表示方法。 

3. 介词：掌握表示方位、时间、方式的常用介词及介词短语。

4. 连词：熟练运用常用连词（when, while, until, but, or, 

though） 

5.代词：熟练运用人称代词和物主代词；掌握指示代词、疑问代词和不定代 词some, any等。 

6.形容词、副词：理解形容词和副词的基本用法，正确使用常见的疑问副词 when, where, how用法。

7.动词：记住常用动词的变化形式，能根据句意或上下文正确使
用动词的适当形式; 熟练运用表示将来的be going to; 熟练运用动词的六种时态（一般现在时、一般过去时、一般将来时、现在进行时、过去进行时、现在完成时）；理解两种时态（过去完成时、过去将来时）的基本用法。

8. 熟练运用动词不定式作宾语、宾语补足语和目的状语。

9.熟练运用一般现在时、一般过去时、一般将来时和含有情态动词的被动 语态结构的肯定、否定和疑问形式。

	教学目标
	1. 教会学生掌握单词填空这类题的做题技巧。

情感目标: 教会学生在考试中做这题如何调节好自己的畏惧心理。

	教学重点
	单词填空题的做题技巧

	教学难点
	单词填空题的做题技巧

	教学方法
	  Task-based approach

	教具
	  PPT和handouts

	第二部分　课堂教学

	教学环节
	详细的教学过程
	设计意图

	Step1. Lead-in
（6分钟）
	完成一篇单词填空的习题。
	做题热身，让学生先进入这节课的主题。

	Step2. 小组讨论
(6分钟)
	Task1: 将step1的单词填空练习的答案展示出来，让学生小组讨论，做这一题的步骤是什么。
(1)、通读全文，理解大意。这很重要，因为短文填空题最注重考查学生的整体把握能力。
（2）、仔细推敲，初定答案。根据上下文内容来确定所需词的词义;根据语法来确定所需词的词性，填入你的答案。

（3）、检查答案。
	通过学生自己归纳总结，印象会更深刻。

	Step 3:方法总结
（12分钟）
	Task2：总结完做题步骤之后，由学生再做一篇2013年的省题单词填空。然后由学生讨论是用什么方法完成的。学生自由发言，然后由老师总结;
 1、词组和固定搭配

 (1). one of +the +形容词最高级   (2). from now on

 (3). enjoy eating/ having        (4). once a year  

 (5).watch/see …race        (6). would you like 

 方法1：需要填的词，和它前或后的词有固定的搭配关系，只要看空缺前或后的词便能决定该填什么

2、 句子层次

   Eg. They were very sad and then threw rice into the 4.__________to feed the fishes so that they would stay away from his body.

 方法2:空缺需要填什么词，本句之内就可以决定，不用超出句子的范围。

3、 语篇层次，上下文联系。

   Eg：Several teams row their dragon shaped boats as 9.______as they can. The first team to reach the finish line wins.
 方法3:空缺需要填什么，光看本句不成，要超出句子在语篇层次上考虑才能决定。

Task2：归纳做题的注意事项

  1、语义：再读短文，检查你的答案填进去后全文是否通顺，上下文是否意思连贯。

  2、语法：

     名词检查：单复数

     动词检查：时态、语态、人称

     形容词、副词检查：原级、比较级和最高级
	让学生对待单词填空有自己的方法。然后有老师总结，就是为后面的技巧传授做铺垫。


	Step 4．技巧传授
（10分钟）
	Task1：解题技巧

  技巧1.根据上下文原词提示

  Once upon a time there was a little deer lost in the forest. He couldn’t find his family and he was sad. He spent many days looking for his __________.

挑战自我： 

练习一：One day, while Paul was driving in the street, he met two friends. Then he stopped his car and shook hand with _______.

练习二：There was still an hour before the train left. So they decided to go to a nearby coffee house to drink _______.

 技巧2：根据上下文推断 

   At the party Mr. Black drank too much. Suddenly he ran into a tall tree. His car was broken and he was badly hurt. He was sent to  _________ at once. We should learn a lesson from this. Remember: Don’t drive after _________!

挑战自我：

练习一：Many people in the world begin their busy day by drinking a cup of coffee. They say that a cup of coffee in the morning help them begin their day in the right way.  So a cup of coffee is ________________ for them in the morning.

 练习二：De Vinci（达芬奇） was one of the greatest artists in the world. Many of his wonderful paintings are still with us today. You may know one of his most famous paintings: the __________ woman known as the Mona Lisa.
技巧3：根据固定搭配

    EX 1：When I was young, I was afraid _____speaking up in class.

    EX 2: They decided to go to the nearby hill, enjoying ________ books.

EX 3: When I was a little boy, my classmates always laugh ________ me.

总结：根据以上的练习，我们再总结一下短文填空的技巧：

     1、根据上下文原词提示

     2、根据上下文推断

     3、根据固定搭配 

	通过step3，学生已经掌握了做这一题的技巧，再通过这一环节，让学生对做题技巧系统掌握，使得他们在做题时更能得心应手，提高他们的做题信心，对克服恐惧心理很重要。

	Step5 强化训练，直击中考
（11分钟）
	Task1.直击中考 （2015年省题中考题）

 The Great Wall is known as the eighth wonder of the world. Every year thousands of tourists from all over the world come to visit this place of 1_______ in China.   

Last Saturday I went to the Great Wall 2________ some of my friends. It was a sunny day. On our way up, we saw many volunteers(志愿者) keeping working in the sun. They helped the elders with their bags., 3_______ photos for some tourists and answered people’s questions. Though they are very 4_______ , they didn’t stop to have a rest. We were deeply moved when we saw this.  

Just at the moment, we saw 5_______ little boy standing alone and crying. We went over and asked what 6_______ to him.  From his answer we knew that he couldn’t find his mother. We told him not to 7_______ about it and then we tried to get to touch with his mother with the phone number he gave us. Twenty minutes 8_______ , his mother turned up. When she saw her son, she was very excited and thanked 9_______ with tears in her eyes.  

That day we not only enjoyed the beauty of the Great Wall, but also felt the warmth of the society. 10_______ everyone can reach out a helping hand to others, the world will be more and more harmonious(和谐的).

用以上的方法完成这篇短文填空。并要求学生讲出填单词是属于哪一个技巧。


	加强对技巧和方法的巩固

	Step6 课后作业
	一、回忆解题步骤：

· 1、_____________________________
· 2、_____________________________
· 3、_____________________________
①语义：_____________________
②语法：______________________
名词检查：___________________________
动词检查：___________________________ 

形容词、副词检查：___________________
二、做题技巧：
1. __________________  2. __________________

3.__________________

练习一（2014年广东省题）

   I am Jackie Lee, an American Chinese. Let me tell you about my grandfather's life story.

   My grandfather was 1.         in 1932 and grew up in a poor village in Fujian, China. At the age of 14, he first heard of America. It was said to be the land of gold and poor people could easily become 2.        there.

   So, my grandfather came to America. "I had thought it was easy to 

3.          money in America," he told me. " But when I 4.        in Los Angeles, I realized it was not true. I couldn't find a good job because I spoke little English. I wanted to go to a language school to learn English,    5.       I couldn't afford it. Later, I worked in a small 6.        , serving the guests, cleaning up the tables, washing the dishes and sweeping the floors. I was such 7.          helpful and honest worker that my boss was pleased with me. I was popular with my workmates, 8.       . Life became easier and in the end I entered an evening school to learn English."

My grandfather kept working hard , and finally made 9.        dream come true. Things do not come easily in life. That is what I have learned   10.       my grandfather.
练习二

Gorillas are like monkeys but they don’t have tails or their tails are very 1.______. Gorillas have very long arms( the arms are longer than the legs).

   Gorillas are very 2.______.They can be as heavy as 225 kg.   Gorillas live in the rainforests（雨林）in central Africa. They usually live on the ground but they can 3.______ live in trees. Every day they travel through the forest and 4.______ for food. Gorillas walk using both their legs and their long 5._______. They can climb trees, but do not do so very often. They cannot 6._______ in rivers.

  Gorillas like to sleep in beds which they build on the ground. At the ____ of each day, each gorilla makes its bed which is soft and comfortable. The young gorillas sleep with their mothers. Gorillas are very clever animals. They 8.____________ with each other using about 25 different sounds. They can also use simple things 9.______ it is necessary.

   Gorillas like t play very much. When they live in the zoo, very often they have 10.______ to do and start to 
play with people.

	课后查漏补缺，能用所学的技巧和方法熟练地完成这一题。

	第三部分　教学反思

	这节课是一节专题复习课。为升中考试的单词填空做准备的。由于平时我们有训练，但是无系统的进行归纳和总结。经过这节课的复习，大部分学生掌握到了做这种题目的方法，从心理上不那么惧怕做单词填空题了。从作业的反馈情况来看，这节课的效果比较明显。这要归功于他们经过一轮的单词复习，词汇和过关了，用上一点做题技巧，就能做到事半功倍。不足之处就是课堂太沉闷。


